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INTRODUCTION 

The objective of this document is to provide procedures for measuring the human exposure 
from devices intended to be used at a position near the human head or body. It was 
developed to provide procedures to evaluate electromagnetic field (EMF) exposures due to 
radio frequency (RF) transmitting devices used next to the ear, in front of the face, mounted 
on the body, operating in conjunction with other RF-transmitting and non-transmitting devices 
or accessories (e.g. belt-clips), or embedded in garments. The types of devices dealt with 
include but are not limited to mobile telephones, cordless telephones, cordless microphones, 
and radio transmitters in personal computers. The applicable frequency range is from 4 MHz 
to 10 GHz. The document defines: 

– measurement system requirements (Clause 6), 
– SAR measurement protocols (Clause 7), 
– SAR measurement uncertainty evaluation (Clause 8), and 
– reporting requirements (Clause 9). 

At the time this document was developed, two computational and measurement joint IEC/IEEE 
projects dealing with millimetre-wave power density assessment were under development, 
covering the frequency range from 6 GHz to 300 GHz. Hence there is an overlap of frequency 
between this document, which deals with SAR, and the other joint IEC/IEEE projects dealing 
with power density from 6 GHz to 10 GHz. The IEC/IEEE joint working group was aware of 
this fact and believed that it would give the flexibility of using whatever metrics suitable for the 
considered case of compliance assessment.  
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MEASUREMENT PROCEDURE FOR THE ASSESSMENT OF SPECIFIC 
ABSORPTION RATE OF HUMAN EXPOSURE TO RADIO FREQUENCY 

FIELDS FROM HAND-HELD AND BODY-MOUNTED WIRELESS 
COMMUNICATION DEVICES –  

 
Part 1528: Human models, instrumentation, and procedures 

(Frequency range of 4 MHz to 10 GHz) 
 
 
 

1 Scope 

This document specifies protocols and test procedures for the reproducible and repeatable 
measurement of the conservative exposure peak spatial average SAR (psSAR) induced inside 
a simplified model of the head and the body by radio-frequency (RF) transmitting devices, 
with a defined measurement uncertainty. These protocols and procedures apply to a 
significant majority of the population, including children, during the use of hand-held and 
body-worn wireless communication devices. These devices include single or multiple 
transmitters or antennas, and are operated with their radiating structure(s) at distances up to 
200 mm from a human head or body. This document is employed to evaluate SAR compliance 
of different types of wireless communication devices used next to the ear, in front of the face, 
mounted on the body, operating in conjunction with other RF-transmitting, non-transmitting 
devices or accessories (e.g. belt-clips), or embedded in garments. The applicable frequency 
range is from 4 MHz to 10 GHz. Devices operating in the applicable frequency range can be 
tested using the phantoms and other requirements defined in this document. 

The device categories covered include, but are not limited to, mobile telephones, cordless 
microphones, and radio transmitters in personal, desktop and laptop computers, for 
multi-band operations using single or multiple antennas, including push-to-talk devices. This 
document can also be applied for wireless power transfer devices operating above 4 MHz. 

This document does not apply to implanted medical devices. 

2 Normative references 

The following documents are referred to in the text in such a way that some or all of their 
content constitutes requirements of this document. For dated references, only the edition 
cited applies. For undated references, the latest edition of the referenced document (including 
any amendments) applies. 

IEC 62209-3:2019, Measurement procedure for the assessment of specific absorption rate of 
human exposure to radio frequency fields from hand-held and body-mounted wireless 
communication devices – Part 3: Vector measurement-based systems (Frequency range of 
600 MHz to 6 GHz. 

ISO/IEC Guide 98-3:2008, Uncertainty of measurement – Part 3: Guide to the expression of 
uncertainty in measurement (GUM:1995) 

3 Terms and definitions 

For the purposes of this document, the following terms and definitions apply. 

ISO, IEC, and IEEE maintain terminological databases for use in standardization at the 
following addresses:  
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INTRODUCTION 

Le présent document a pour objet de fournir les procédures de mesure de l'exposition humaine 
des dispositifs destinés à être utilisés proches de la tête ou du corps. Il a été développé pour 
établir les procédures d'évaluation de l'exposition aux champs électromagnétiques (CEM) 
produits par des appareils d'émission de radiofréquences (RF) utilisés proches de l'oreille, 
devant le visage ou sur le corps en combinaison avec d'autres dispositifs ou accessoires de 
transmission RF ou pas (une attache de ceinture, par exemple) ou intégrés aux vêtements. Les 
types de dispositifs incluent, entre autres, les téléphones mobiles, les téléphones sans fil, les 
micros sans fil et les émetteurs radio dans les ordinateurs personnels. La plage de fréquences 
applicables est comprise entre 4 MHz et 10 GHz. Le document définit: 

– les exigences relatives au système de mesure (Article 6), 
– les protocoles pour le mesurage du DAS (Article 7), 
– l'évaluation de l'incertitude de mesure du DAS (Article 8), et 
– les exigences relatives à la consignation (Article 9). 

Au moment du développement du présent document, deux projets informatiques et de mesure 
communs IEC/IEEE traitant de l'évaluation de la densité de puissance à ondes millimétriques 
étaient en cours de développement et couvraient la plage de fréquences comprise entre 6 GHz 
et 300 GHz. De ce fait, il existe un chevauchement de fréquence entre le présent document, 
qui traite du DAS, et les projets communs IEC/IEEE traitant de la densité de puissance 
entre 6 GHz et 10 GHz. Conscient de ce fait, le groupe de travail commun IEC/IEEE a estimé 
que cela permettrait d'apporter une certaine souplesse quant à l'utilisation des métriques 
adaptées au cas considéré d'évaluation de la conformité. 
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OU PORTÉS PRÈS DU CORPS –  
 

Partie 1528: Modèles humains, instrumentation et procédures 
(plage de fréquences comprise entre 4 MHz et 10 GHz) 

 
 
 

1 Domaine d’application 

Le présent document spécifie les protocoles et procédures d'essai pour le mesurage 
reproductible et répétable du DAS maximal moyenné dans l'espace (psDAS) d'exposition 
prudente induit à l'intérieur d'un modèle simplifié de tête et de corps humain par des dispositifs 
d'émission de radiofréquence (RF), avec une incertitude de mesure définie. Ces protocoles et 
procédures s'appliquent à une grande partie de la population, y compris les enfants, lors de 
l'utilisation de dispositifs de communication sans fil portatifs et portés près du corps. Ces 
dispositifs incluent un ou plusieurs émetteurs ou antennes, et fonctionnent en maintenant 
leur(s) structure(s) de rayonnement à des distances de la tête et du corps atteignant 200 mm. 
Il a été développé pour établir les procédures d'évaluation de l'exposition aux champs 
électromagnétiques (CEM) produits par des appareils d'émission de radiofréquences (RF) 
utilisés proches de l'oreille, devant le visage ou sur le corps en combinaison avec d'autres 
dispositifs ou accessoires de transmission RF ou pas (une attache de ceinture, par exemple) 
ou intégrés aux vêtements. La plage de fréquences applicables est comprise entre 4 MHz et 
10 GHz. Les dispositifs fonctionnant dans la plage de fréquences applicable peuvent être 
soumis à l'essai à l'aide de fantômes et d'autres exigences définies dans le présent document. 

Les catégories de dispositifs couvertes incluent, entre autres, les téléphones mobiles, les 
micros sans fil et les émetteurs radio dans les ordinateurs personnels, les ordinateurs de bureau 
et les ordinateurs portables, pour les opérations à plusieurs bandes à l'aide d'une ou de 
plusieurs antennes, y compris les dispositifs à boutons-poussoirs. Le présent document peut 
également être appliqué pour les dispositifs de transfert de puissance sans fil fonctionnant à 
plus de 4 MHz. 

Le présent document ne concerne pas les dispositifs médicaux implantés. 

2 Références normatives 

Les documents suivants sont cités dans le texte de sorte qu'ils constituent, pour tout ou partie 
de leur contenu, des exigences du présent document. Pour les références datées, seule 
l'édition citée s'applique. Pour les références non datées, la dernière édition du document de 
référence s'applique (y compris les éventuels amendements). 

IEC 62209-3:2019, Procédure de mesure pour l'évaluation du débit d'absorption spécifique de 
l'exposition humaine aux champs radiofréquence produits par les dispositifs de communications 
sans fil tenus à la main ou portés près du corps – Partie 3: Systèmes basés sur la mesure 
vectorielle (plage de fréquences comprise entre 600 MHz et 6 GHz). 

ISO/IEC Guide 98-3:2008, Incertitude de mesure – Partie 3: Guide pour l'expression de 
l'incertitude de mesure (GUM:1995) 




